

论著

大鼠肾组织中小分子代谢物的GC-MS分析

刘韶¹, 王方杰¹, 梅文娟², 陶立坚²

1. 中南大学湘雅医院 药剂科, 长沙 410008;
2. 中南大学湘雅医院 肾内科, 长沙 410008

摘要: 目的: 采用气相色谱-质谱法(gas chromatography-mass spectrometry, GC-MS)结合化学计量学分析测定大鼠肾组织中小分子代谢物。方法: 色谱柱为HP-5MS石英毛细管柱(30 m × 0.25 μm × 0.25 mm), 初始柱温为100 °C, 保持3 min, 程序升温为8 °C/min至300 °C, 保持6 min。肾脏组织绞碎后加甲醇萃取, 十七酸为内标, 离心分离得上清液, 氮气吹干, 再用甲氧胺吡啶脲化、衍生化试剂衍生后进行GC-MS分析, 对重叠色谱峰采用化学计量学分辨, 得各化合物的纯色谱与光谱曲线, 通过质谱库检索定性化合物, 同时结合标准品并参考文献确定化合物结构, 用内标法对各成分进行半定量。结果: 共鉴定出53种成分, 肾组织中主要代谢物成分为尿素、氨基酸、糖类与脂肪酸。结论: GC-MS辅以化学计量学法相比单用GC-MS分析, 结果更准确可靠, 将为采用代谢组学技术研究肾脏病变分子标记物提供基础。

关键词: 肾组织 代谢物 气相色谱-质谱 化学计量学

GC-MS determination of metabolites in rat kidneys

LIU Shao¹, WANG Fangjie¹, MEI Wenjuan², TAO Lijian²

1. Department of Pharmacy, Xiangya Hospital, Central South University, Changsha 410008, China;
2. Department of Kidney, Xiangya Hospital, Central South University, Changsha 410008, China

Abstract: Objective: To establish a method to determine the metabolites in rat kidney tissues by gas chromatography-mass spectrometry (GC-MS) combined with chemometric techniques.

Methods: Metabolites were separated and identified on HP-5MS column (30 m × 0.25 μm × 0.25 mm).

The initial column temperature was 100 °C lasting 3 min, and then programmed at 8 °C/min to 300 °C, maintaining at this temperature for 6 min. The internal standard was heptadecanoic acid. The grinded kidney tissue was exacted by methanol. The supernatant was dried by nitrogen. After the oximation and derivation, the supernatant was analyzed by GC-MS. The overlapped peaks were resolved into pure chromatogram and mass spectra with chemometric techniques. Qualitative analysis was performed by comparing the obtained pure mass spectra with those in NIST mass spectra database and certificated by the standards and the references. The internal method was used for semi-quantitation.

Results: A total of 53 compounds were identified. The main constitutions in the kidney tissue were amino acids, saccharides, fatty acids and urea.

Conclusion: The combination of methods is rapid and accurate for the analysis of metabolites in the kidney tissue, which provides more information for further study of metabonomics in kidney tissues.

Keywords: kidney tissue metabolite GC-MS chemometrics

收稿日期 2012-12-21 修回日期 网络版发布日期

DOI: 10.3969/j.issn.1672-7347.2013.07.002

基金项目:

湖南省自然科学基金(13JJ3017);湖南省科技厅项目(2011RS4078)。

通讯作者: 陶立坚, Email: taolj@mail.csu.edu.cn

作者简介: 刘韶, 博士, 副主任药师, 主要从事代谢组学在肾病中应用的研究。

作者Email: taolj@mail.csu.edu.cn

参考文献:

1. 邹万忠. 肾脏疾病的病理变化及肾脏的基本结构和功能 [J]. 继续医学教育, 2006, 20(27): 32-35.
ZHOU Wanzhong. Pathological change of kidney disease & elementary structure and function of kidney [J]. Continuing Medical Education, 2006, 20(27): 32-35.
2. Psychogios N, David DH, Jun P, et al. The human serum metabolome [J]. PLoS One, 2011, 6(2): e16957.
3. 梁逸曾. 白灰黑复杂多组分分析体系及化学计量算法[M]. 长沙: 湖南科技出版社, 1996: 177-206.
LIANG Yizeng. White, grey and black multicomponent system and their chemometrics algorithms[M].

扩展功能

本文信息

- Supporting info
- PDF (2481KB)
- [HTML全文]
- 参考文献[PDF]
- 参考文献

服务与反馈

- 把本文推荐给朋友
- 加入我的书架
- 加入引用管理器
- 引用本文
- Email Alert
- 文章反馈
- 浏览反馈信息

本文关键词相关文章

- 肾组织
- 代谢物
- 气相色谱-质谱
- 化学计量学

本文作者相关文章

- 刘韶
- 王方杰
- 梅文娟
- 陶立坚

PubMed

- Article by LIU Shao
- Article by WANG Fangjie
- Article by MEI Wenjuan
- Article by TAO Lijian

Changsha: Hunan Publishing House of Science and Technology, 1996: 177-206.

4. Mehdi JH, Hadi P, Hassan S. Development of a method for analysis of Iranian damask rose oil: combination of gas chromatography - mass spectrometry with Chemometric techniques [J] . *Analytica chimica acta*, 2008, 623(1): 11-21.
5. Zhou ZF, Chen LY, Shen M, et al. Analysis of the essential oil of *Coriandrum sativum* using GC-MS coupled with chemometric resolution methods [J] . *Chem Pharm Bull*, 2011, 59 (1): 28-34.
6. Tan BB, Liang YZ, Yi LZ, et al. Identification of free fatty acids profiling of type 2 diabetes mellitus and exploring possible biomarkers by GC-MS coupled with chemometrics [J] . *Metabolomics*, 2010, 6(2): 219-228.
7. Li BY, Liang YZ, Hu Y, et al. Evaluation of gas chromatography/mass spectrometry in conjunction with chemometric resolution for identification of nitrogen compounds in crude oil [J] . *Talanta*, 2003, 61(6): 803-809.
8. Yi LZ, He J, Liang YZ, et al. Plasma fatty acid metabolic profiling and biomarkers of type 2 diabetes mellitus based on GC/MS and PLS-LDA [J] . *FEBS Lett*, 2006, 580(30): 6837-6845.
9. Kvalheim OM, Liang YZ. Heuristic evolving latent projections: Resolving two-way multicomponent data. Part 1. Selectivity, latent projective graph, datascope, local rank and unique resolution [J] . *Anal Chem*, 1992, 64(8): 936-946.
10. Hang YZ, Kvalheim OM, Keller HR, et al. Heuristic evolving latent projections: Resolving two-way multicomponent data. Part 2: Detection and resolution of minor constituents [J] . *Anal Chem*, 1992, 64 (8): 946-953.
11. Wang TJ, Larson MG, Vasan RS, et al. Metabolite profiles and the risk of developing diabetes [J] . *Nat Med*, 2011, 17(4): 448-453.
12. García-Ca?averas JC, Donato MT, Castell JV, et al. A comprehensive untargeted metabolomic analysis of human steatotic liver tissue by RP and HILIC chromatography coupled to mass spectrometry reveals important metabolic alterations [J] . *J Proteome Res*, 2011, 10(10): 4825-4834.
13. Lv H, Liu L, Palacios G, et al. Metabolomic analysis characterizes tissue specific indomethacin-induced metabolic perturbations of rats [J] . *Analyst*, 2011, 136(11): 2260-2269.
14. Suhre K, Shin SY, Petersen AK, et al. Human metabolic individuality in biomedical and pharmaceutical research [J] . *Nature*, 2011, 477(7362): E54-E62.
15. Possemato R, Marks KM, Shaul YD, et al. Functional genomics reveal that the serine synthesis pathway is essential in breast cancer [J] . *Nature*, 476(7360): 346-350.
16. Asres DD, Perreault H. Monosaccharide permethylation products for gas chromatography-mass spectrometry: how reaction conditions influence isomeric ratios [J] . *Canadian Journal of Chemistry*, 1997, 75: 1385-1392.

本刊中的类似文章